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Domus Café: Bozó-Szűcs Diána - Az aszódi skandalum 

Szeretettel meghívjuk a kedves érdeklődőket a Domus Café és a Téka következő rendezvényére, Bozó-Szűcs Diána történész, Az 

aszódi skandalum (Egy lelkészválasztási per társadalomtörténeti szemszögből 1847-1862) című kötetének bemutatójára. A 

szerzővel Katona Csaba beszélget. Az eseményre a Domus 'Collegium Hungaricum'-ban, 2024. május 17., 18.00 órától kerül sor…” 

MTA.hu: teljes cikk >  

A Magyar Tudományos Akadémia 197. közgyűlésének programja 

2024. május 6., hétfőtől került sor a Magyar Tudományos Akadémia 197. közgyűlésére. Az ünnepi ülésre 10 órától, a Pesti Vigadó, 

Dísztermében kerül sor. […] Az elnöki megnyitót az Magyar nyelvtechnológiai eredmények a mesterséges intelligencia korában 

című díszelőadás követi. Az előadó Prószéky Gábor, az MTA doktora. Ezután kerül sor az Akadémiai Aranyérem, Akadémiai Díjak, 

Akadémiai Újságírói Díj, Wahrmann Mór-érem valamint az Arany János-életműdíj átadására, és az 2023. évi jótékonysági gyűjtés 

céljára felajánlott adomány ünnepélyes átadása a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola számára. […] A rendezvény élő 

közvetítéssel követhető az MTA YouTube-csatornáján…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk > 

Kádasi Lajos tiszteleti taggá választása 

Kádasi Lajost, a Szlovákiai Magyar Akadémiai Tanács élő természettudományokat képviselő alelnökét, a Cseh Orvosgenetikai és 

Genomikai Társaság a múlt héten tiszteleti taggá választotta…” Forrás: SZMAT.sk: teljes cikk > 

Tóthfalussy-Veress Éva: A Magyar Királyi Ferenc József Tudományegyetem Állattani tanszék története 

Havi előadóülését tartja az EME Természettudományi Szakosztálya 2024. május 30-án, csütörtökön délután 17 órától az Erdélyi 

Múzeum-Egyesület székházában. Tóthfalussy-Veress Éva tart előadást A Kolozsvári Magyar Királyi Ferenc József 

Tudományegyetem Állattani tanszékének történetéről (1872-1919). Az előadás online is követhető lesz a következő linken…” 

Forrás: EME.ro: teljes cikk > 

 

A tartományi kormány a felsőoktatási intézmények 32 projektjét finanszírozza 

A tartományi kormány idén 8-8 millió dinárral támogatja a nemzeti kisebbségek – nemzeti közösségek tudományos kutatási és 

fejlesztési projektjeit, valamint a művészeti kutatásokkal foglalkozó projekteket. A támogatásról szóló megállapodásokat Zoran 

Milošević tartományi felsőoktatási és tudományügyi titkár adta át a felsőoktatási intézmények képviselőinek. […] A szabadkai 

Magyar Tannyelvű Tanítóképző Kar minden évben több projekttel is pályázik a titkárságnál. Idén egy interdiszciplináris projektre 

pályáztunk, amely az oktatási módszertan, illetve a magyar nyelv és irodalom oktatásának a problematikáját ötvözi. Azt szeretnénk 

kivizsgálni, hogy a Magyar Tannyelvű Tanítóképző Kar hallgatói, és a leendő oktatók milyen szinten érvényesítik az irodalmi és 

esztétikai értékeket a magyar nyelv és irodalom tanítása során – mondta Samu János, a kar tanára, az MTA külső köztestületének 

tagja. […] Halasi Szabolcs, a Magyar Tannyelvű Tanítóképző Kar dékán helyettese is részt vesz a kutatásokban. Jelenleg a gyerekek 

mobilhasználatát szeretnénk megvizsgálni…” Magyarszo.rs: teljes cikk > 

Felmérés: Az újságírók fele enged az öncenzúrának, hogy elkerülje a fenyegetéseket 

A megkérdezett szerbiai újságírók fele engedett az öncenzúrának, és végül nem tette közzé az elkészült szöveget, egyharmaduk 

pedig fenyegetésekkel szembesült az elmúlt évben – derült ki a „Fenyegetések, támadások és újságírókra nehezedő nyomások 

Szerbiában” című felmérésből. A szerbiai újságírók – amint azt a Szerbiai Újságírók Szövetsége (UNS) a felmérésből kimutatta – 

nagyrészt digitális erőszakkal és növekvő öncenzúrával szembesülnek. Az újságírók az intézményi nyomást jelölték meg a 

leggyakoribb típusként (46 százalék), amely magában foglalja a médiaeseményekhez való hozzáférés megakadályozását. A 

médiaszabadság elleni fenyegetés második leggyakoribb típusa a gazdasági nyomás vagy a munkahelyi bizonytalanság és a verbális 

fenyegetés…” Szmsz.press: teljes cikk > 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 
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https://mta.hu/magyar-tudomanyossag-kulfoldon/domus-cafe-rendezvenysorozat-105274
https://mta.hu/data/kozgyules/Kozgyules_programf%C3%BCzet_2024_16.pdf
https://szmat.sk/kadasi-lajos-tiszteleti-tagga-valasztasa/
https://eme.ro/esemeny/tothfalussy-veress-eva-a-kolozsvari-magyar-kiralyi-ferenc-jozsef-tudomanyegyetem-allattani
https://www.magyarszo.rs/kozelet/oktatas/a.307600/Tudomanyos-es-muveszeti-kutatasok-tamogatasa
https://szmsz.press/2024/04/26/az-ujsagirok-fele-enged-az-oncenzuranak-hogy-elkerulje-a-fenyegeteseket/


       

Videó: Csáky Sörös Piroskától búcsúztak a Magyar Tanszéken 

Csütörtökön Csáky S. Piroska nyugalmazott egyetemi tanár, az MTA külső köztestületi tagja temetése előtt az Újvidéki Egyetem 

Magyar Nyelv és Irodalom Tanszékén rótták le tiszteletüket családtagjai, egykori tanítványai, barátai és tisztelői. Az egybegyűlteket 

Toldi Éva tanszékvezető köszöntötte, aki szerint Csáky S. Piroska mindannyiunk számára példakép lehet kitartása, segítőkészsége, 

önzetlensége és áradó derűje miatt is. […]  Horváth Futó Hargita egyetemi tanár, az MTA külső köztestületének tagja, a Tanszék 

nevében búcsúzott egykori tanítójától és kollégájától…” Magyarszo.rs: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

Szabadkán is indulhat a Pető-módszer végzésére szakosító konduktorképzés 

Amennyiben az illetékes minisztérium is jóváhagyja, a négy éves alapképzés szeptembertől el is kezdődhet a Szekeres László 

Alapítvány épületében. A konduktorok a Pető-módszer segítségével próbálják fejleszteni a központi idegrendszeri betegségekben 

szenvedőket. […] Csuka Pál, igazgató, Kiemelt Nemzetközi és Nemzeti Szolgáltatási Központ, Pető András Kar: „Eddig két-három 

alkalommal tudtunk jönni egy évben Vajdaság területére, de mivel Vajdaságba is a magyar kormány megengedte, hogy kihelyezett 

képzést hozzon a Semmelweis Egyetem…” Pannonrtv.com: teljes cikk >  

Bonyodalmak a Kosztolányi Dezső Diáksegélyező Egyesület körül 

A Magyar Nemzeti Tanács szerdán tartott sajtótájékoztatóján derült ki, hogy a nagy múltú Kosztolányi Dezső Diáksegélyező 

Egyesület (KODDE) nem utalja a diákoknak a megítélt támogatásokat. [...] Egy-egy szervezethez a támogatások különböző 

módokon juthatnak el, de a diáksegélyzők esetében az elmúlt időszakban a támogatás az anyaországi támogatókon keresztül érkezett 

folyamatosan. A támogatás pedig csakis akkor lehetséges, ha a szervezetek minden évben rendben elszámoltak a korábban kapott 

eszközökkel - mondta az MNT elnöke, Fremond Árpád. […] A Szabad Magyar Szó próbálta elérni az egyesületet azonban az a 

megkeresésekre nem válaszolt…” Szmsz.press: teljes cikk >  

Elsők lettek a szabadkai Svetozar Marković Gimnázium diákjai a Wallenberg-vetélkedőn 

A „Wallenberg nyomán” középiskolai vetélkedő budapesti döntőjén két szabadkai csapat is megmérettette magát, mindkettőnek a 

tagjai a Svetozar Marković Gimnázium tanulói. Háromtagú csoportok versenyeztek egymással. Ezért a szabadkai gimisek 

felosztották három részre az elsajátítandó anyagot, amit a felkészítő tanártól kaptak, és így mindenki a saját témaköreiből készült. 

A versenyen a következő kérdéskörökkel foglalkoztak: antiszemitizmus, rasszizmus, embermentés, xenofóbia, tolerancia és 

kirekesztettség. […] A Wallenberg Egyesület és Svédország budapesti nagykövetsége minden évben megszervezi ezt a versenyt, 

amelyen kezdetben csak magyarországi diákok vehettek részt, de mára már nemzetközi versennyé nőtte ki magát…” 

Pannonrtv.com: teljes cikk > 

Videó: Véget ért a Középiskolások Művészeti Vetélkedője Óbecsén 

Ötvenhetedik alkalommal tartották meg pénteken és szombaton a Középiskolások Művészeti Vetélkedőjének a döntőjét az óbecsei 

Városi Színházban. Ez idő alatt több mint 80 diák állt a zsűrik elé, és a legjobbak vasárnap egy gálaműsoron is bemutatkoztak a 

közönségnek. […] Oláh Tamás, főszervező, Középiskolások Művészeti Vetélkedője, Óbecse: „Nem emlékszek olyan KMV-re, 

pedig most már azt hiszem, hogy 13. éve KMV-zek szervezőként, amikor ennyire örültek volna egymásnak a versenyzők […] 

összesen hat nap, így összekovácsolódik ez a generáció…” Pannonrtv.com: teljes cikk >  teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

Bagi Natália sikere a Versünnep Fesztiválon 

Bagi Natália, az újvidéki Művészeti Akadémia hallgatója érdemelte ki a vers- és prózamondás kategória első díját az idei Versünnep 

Fesztivál hivatásos versenyzőknek rendezett seregszemléjén. A szemlét a magyar költészet napján a budapesti Nemzeti Színházban 

tartották meg. […] Sziveri János Társasvezetés – ezt a verset választotta Bagi Natália, az újvidéki Művészeti Akadémia harmadéves 

hallgatója az idei Versünnep Fesztiválra…” Rtv.rs: teljes cikk > 

Urbán András magyar szerzők műveit állítja színpadra a Nyugat-Balkánon 

Urbán András rendező legutóbb Pintér Béla Parasztoperáját rendezte a Szarajevói Nemzeti Színházban, korábban szintén a boszniai 

fővárosban Örkény István Tótékját állította színpadra, az idén pedig további magyar szerzők, Végel László és Tasnádi István 

darabjait tervezi bemutatni a Nyugat-Balkánon. Mint mondta, a Tótékat nagyon jól fogadta a szarajevói közönség, ahogyan a 

Parasztoperát is, amelynek néhány hete volt a bemutatója. A rendező rámutatott, hogy a kortárs magyar írókat nem nagyon ismeri 

https://www.magyarszo.rs/kultura/a.307691/A-konyv-tiszteletbeli-nagykovete
https://www.magyarszo.rs/kultura/a.307649/Aki-minden-konyvet-kezbe-vett
https://www.rtv.rs/hu/kr%C3%B3nika/cs%C3%A1ky-s%C3%B6r%C3%B6s-piroska-tan%C3%A1rn%C5%91re-eml%C3%A9keztek_1535353.html
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/szabadkan-indulhat-peto-modszer-vegzesere-szakosito-konduktorkepzes
https://szmsz.press/2024/04/26/a-kodde-ugy/
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/elsok-lettek-szabadkai-svetozar-markovic-gimnazium-diakjai-wallenberg-vetelkedon
https://www.rtv.rs/hu/kult%C3%BAra/v%C3%A9get-%C3%A9rt-a-k%C3%B6z%C3%A9piskol%C3%A1sok-m%C5%B1v%C3%A9szeti-vet%C3%A9lked%C5%91je-%C3%B3becs%C3%A9n_1535948.html
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/megkezdodott-kozepiskolasok-muveszeti-vetelkedoje
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/kozos-az-elmeny-es-kozos-siker
https://www.rtv.rs/hu/vajdas%C3%A1g/bagi-nat%C3%A1lia-sikere-a-vers%C3%BCnnep-fesztiv%C3%A1lon_1535084.html


       

UKRAJNA/KÁRPÁTALJA 

ROMÁNIA/ERDÉLY 

a széleskörű közönség a térségben, ezért egy-egy előadásnál nem árt, ha a színészek vagy a rendezők között van ismert húzónév, 

ám az előadások minősége már csalogató tud lenni a színházkedvelők számára…” Szmsz.press: teljes cikk > 

Újraszentelték a Ladányi-keresztet 

Újraszentelték a Törökbecse és Basahíd közötti országút mentén álló Ladányi keresztet. Törökbecse polgárai a közelben zajló 1849-

es csatában elesett névtelen hősök emlékére állíttatták fel annak idején. A múlt század hatvanas éveiben eltűnt, majd 2002-ben új 

kereszt került a helyére, amit most felújítottak és újraszenteltek. […] A Ladányi-kereszt felújítását Korenchy László helytörténész, 

nyugalmazott tanár vállalta…” Pannonrtv.com: teljes cikk >  

 

Jól szerepeltek a leendő tanítók a népdaléneklő versenyen 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolán és a Rákóczi-főiskola Szakképzési Intézetén egyaránt működik ének-zene szak, 

amit Kokas Erzsébet népdalénekes oktat az óvoda-pedagógia és tanító szakos diákoknak. […] KÓTA (A Magyar Kórusok, 

Zenekarok és Népzenei Együttesek Szövetsége) minősítésre külön lehetett nevezni, ezért tulajdonképpen két versenyen vettek részt 

a dalos pacsirtáim – jegyezte meg a népdaloktató. […] A magyarországi megmérettetésen tizenkét intézmény képviseltette magát 

Soprontól Nyíregyházáig. A mezőny nagyon erős volt, de a beregszászi főiskolások kiválóan szerepeltek. […] Márton Evelin 

óvodapedagógus hallgató az első helyet szerezte meg…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

Életvédelmi konferenciát tartottak Kárpátalján 

Életvédelmi szemináriumot rendeztek a Munkácsi járási Pósaházán a munkácsi egyházmegye, az Ukrajnai Római Katolikus Püspöki 

Konferencia Családbizottsága és a Család és Élet Egyesület közös szervezésében, püspökök, papok, orvosok, pszichológusok, 

életvédők, érdeklődők részvételével. A közel 100 résztvevő, akik Ukrajna különböző részeiről érkeztek, színvonalas előadásokat 

hallhattak a megfogant élet értékéről és védelméről…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

Beszélgetés: Popovicsné Palojtay Márta, a Család és Élet Egyesület vezetője 

Ukrajnában hivatalos statisztikák szerint évente 200 ezer terhesség megszakítás történik, ám a valóságban ez akár a duplája is lehet. 

A meg nem született gyermekek és a családok védelme érdekében jött létre több mint tíz évvel ezelőtt a Család és Élet Egyesület 

Kárpátalján. Felvilágosítással, krízisbe került várandós nők gondozásával foglalkoznak, de különös hangsúlyt fektetnek az 

abortuszon átesett nők lelki rehabilitációjára is. Az egyesület vezetőjével, Popovicsné Palojtay Mártával beszélgetünk. […] Majnek 

Antal püspök atya 2008 októberében kiküldött a franciaországi Lourdes-ba egy életvédő konferenciára, melynek témája az abortusz 

utáni szindróma volt. […] Civil egyesületként működünk, de a Munkácsi Római Katolikus Egyházmegyével szoros 

együttműködésben vagyunk. Eleinte csak prevenciós tevékenységet végeztünk, mára három főcsoportba osztható munkásságunk…” 

Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

Beszélgetés: Balázs Antal, a Kárpátaljai Református Ifjúsági Szervezet elnöke 

„Ebben a bizonytalan helyzetben szükséges, hogy rámutassunk, Jézus Krisztus olyan biztos alap, amire bátran alapozhatjuk az 

életünket” – vallja a Kárpátaljai Református Ifjúsági Szervezet (KRISZ) elnöke. Balázs Antal elmondta, a szervezet több programját, 

némi átszervezéssel, a háború ellenére is megtartják. Balázs Antal közel nyolc éve református lelkipásztor. Teológiai tanulmányai 

befejezése után Beregardóba és Makkosjánosiba helyezték segédlelkészi szolgálatra, illetve Kijevben is szolgál missziós 

lelkészként. […] A KRISZ elnökének az idén februárban választották meg. […] Hogyan látják, mire van most a legnagyobb 

szüksége a kárpátaljai magyar ifjúságnak? – Iránymutatásra és közösségre…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

 

Kutatás: Romlik a magyar nyelvhasználat helyzete az erdélyi önkormányzatokban 

A Bálványos Intézet által végzett felmérés 323 erdélyi önkormányzatban vizsgálta meg a nyelvhasználati jogok tényleges 

alkalmazását. Az eredmények szerint többnyire a szimbolikus szintnél, a kétnyelvű táblák és feliratok alkalmazásánál le is állnak 

az önkormányzatok; a hivatalos dokumentumok fordítása és a kétnyelvű formanyomtatványok használata alacsony szinten marad. 

A felmérés azt is kimutatja, hogy a helyzet az elmúlt években láthatóan romlott. Egyrészt azok a civil jogvédő kezdeményezések 

tűntek el, amelyek korábban aktívan felügyelték és szorgalmazták a nyelvhasználati jogok betartását. Másrészt, az RMDSZ nem 

https://szmsz.press/2024/04/28/urban-andras-magyar-szerzok-muveit-allitja-szinpadra-a-nyugat-balkanon/
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/ujraszenteltek-ladanyi-keresztet
https://kiszo.net/2024/04/27/jol-szerepeltek-a-leendo-tanitok-a-nepdaleneklo-versenyen/
https://kiszo.net/2024/04/27/eletvedelmi-konferenciat-tartottak-karpataljan/
https://kiszo.net/2024/04/28/ha-csak-egy-valaki-mellem-allt-volna-%e2%94%82kiszo-hatter/
https://kiszo.net/2024/04/28/krisz-iranymutatas-es-kozossegepites%e2%94%82kiszo-interju/


       

összpontosít erre a területre. […] A felmérés eredményét az MTA külső köztestületének tagjai, Kiss Tamás és Toró Tibor mutatta 

be a kolozsvári Planetárium kulturális központban és kávézóban. […] A kutatók következtetése az volt, hogy a magyar 

nyelvhasználat jelentősen visszaesett az elmúlt 15 évben…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

Orvos- és gyógyszerésztudomány anyanyelven 

A fiatalítás jegyében tartotta XXIII. tudományos ülésszakát április 17–20-a között az Erdélyi Múzeum-Egyesület (EME) Orvos- és 

Gyógyszerésztudományi Szakosztálya, közel 400 résztvevővel. A rendezvényen, amely három helyszínen zajlott […] 262 orvos, 76 

fogorvos és 55 gyógyszerész vett részt. Közülük 30-an külföldről érkeztek. Az esemény társszervezője a kolozsvári Akadémiai 

Bizottság… […] Az ünnepélyes megnyitón, a Plaza Hotel konferenciatermében Sipos Emese egyetemi tanár, az MTA külső 

köztestületének tagja a szervezőbizottság nevében köszöntötte a jelenlévőket. Legnagyobb és legjelentősebb újdonságként 

bejelentette, hogy mindhárom kamara akkreditálta a szakosztályt és a rendezvényt is. […] Az ünnepélyes megnyitón átadták a 

Lencsés György Ars Medica díjat, amelyet az idén Nagy Előd Ernő tanszékvezető biokémikus professzor, az orvosi egyetem rektor 

helyettese, szintén az MTA külső köztestületének tagja vett át. […] A négy plenáris előadáson túl a 18 szekcióülés keretében 125 

dolgozatot mutattak be, húsz továbbképző előadás hangzott el, és öt műhelymunkára került sor…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk 

> 

Kötet: Erdélyi gombavilágom 

Ezzel a címmel jelentette meg fotókkal gazdagon illusztrált kötetét Bélfenyéri Gábor gombász és fotós, aki, bár amatőrként merült 

el a gombák és fotóművészet világában, mindkét tevékenységet magas szinten műveli. Hat éve jelen van külön rovattal az Erdélyi 

Kárpát Egyesület Erdélyi Gyopár című kiadványában, ahol fotók segítségével nyújt eligazítást a gombák világában, ugyanakkor 

gombász szakkört szervezett és vezetett, szakelőadásokat tart és hozzájárult a kolozsvári Babeş–Bolyai Egyetem gombatárának a 

kiegészítéséhez. […] Nemrég megjelent kötete nagyrészt az Erdélyi Gyopárban megjelent fotókat és a mellékelt leírásokat 

tartalmazza, amelyeket Téglás Zoltán lektorált…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

Green Team konferencia 

Április 20-án szervezte meg Marosvásárhelyen, az IncubCenterben első konferenciáját a MIÉRT Green Team. A Magyar Ifjúsági 

Értekezleten belül a Green Team azzal a céllal jött létre, hogy még több fiatalt tudjon megszólítani. […] Nagyban függ a jövő attól, 

hogy milyen környezetben tudunk majd élni, emelte ki lapunk kérdésére ifj. Szepessy László, a MIÉRT Green Team-koordinátora, 

aki arról is beszélt, hogy a konferencián az energetika, az építkezés, a fast fashion (olcsó, divatos ruházat) és a mezőgazdaság 

szempontjából közelítették meg a környezettudatosságot. Az április 20-i konferencia volt az első nagy eseménye a Green Teamnek, 

[…] amelyen mintegy 100 fiatal vett részt. […] A Green Team konferenciáján előadást tartott Tánczos Barna szenátor, volt 

környezetvédelmi miniszter, szakpolitikus, aki a RetuRO programról beszélt. Évente 7 milliárd palack kerül forgalomba 

Romániában, ennek eddig mindössze csak az 50%-a került be a gyűjtőpontokra…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

Megérteni egymást az irodalomban 

Április 23-án Dragomán György és Szabó T. Anna a Látó szépirodalmi folyóirat által szervezett közös szerzői esten találkozott 

olvasóival a Marosvásárhelyi Nemzeti Színház Kistermében. A marosvásárhelyi írót és a kolozsvári költőt Kovács Péter Zoltán 

kérdezte, az esemény létrejöttét a Petőfi Kulturális Ügynökség támogatta. […] A beszélgetés középpontjában a két író legutóbb 

megjelent könyve szerepelt: Dragomán esetében az Adjuk meg a módját! című novellás főzős könyv, Szabó T. Anna pedig a Vagyok 

című versgyűjteményét hozta magával. Ám korántsem ennyiről volt szó. Beszélgetésükből, beszámolójukból a személyességük sem 

hiányzott. Írásaikból felolvasva és idézve, írói pályafutásuk fontos állomásait ismertették olvasóikkal, a közönséggel. Ezekről a 

stációkról most Önök is olvashatnak…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

Beszélgetés a 80 éves Ana Blandiana költővel 

Ön Temesváron született. Miért választotta írói névnek a Blandianát?  […] Tizenegyedikes koromban vettem fel ezt a nevet, amikor 

apámat bezárták, és semmi esélyt nem láttam, hogy saját nevemen publikálja. […] Amikor az első két versem megjelent, a 

nagyváradi hatóságok értesítették az ország kiadványait, hogy az Ana Blandiana név mögött az egyik börtönbe zárt osztályellenség 

lánya húzódik meg. Ebből kifolyólag a következő négy évben már sehol nem közölhettem, s az egyetemre sem vettek fel. […] 

1969–1989 között összesen 26 kötete jelent meg. Sajnos ʼ89 után már kevesebbet írtam, csupán három új verseskönyvem és egy 

ʼ89 előtt elkezdett regény, no meg néhány esszé- és interjúkötet jelent meg…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

Kolozsváron Az Angyal és miniévad a Magyar Színházi Intézetnél 

Április 25. és május 8-a között miniévadot tartanak a BBTE Színház és Film Karon belül működő Magyar Színházi Intézetnél. A 

végzős színis diákok öt előadásukat játsszák ebben az időszakban, az előadások helyszíne a Harag György Stúdióterem. […] 

https://transtelex.ro/kozelet/2024/04/25/balvanyos-intezet-nyelvhasznalati-jogok-beszamolo
https://www.e-nepujsag.ro/articles/orvos-es-gyogyszeresztudomany-anyanyelven
https://www.e-nepujsag.ro/articles/orvos-es-gyogyszeresztudomany-anyanyelven
https://www.e-nepujsag.ro/articles/erdelyi-gombavilagom
https://www.e-nepujsag.ro/articles/green-team-konferencia
https://www.e-nepujsag.ro/articles/megerteni-egymast-az-irodalomban
https://www.e-nepujsag.ro/articles/a-halal-nem-tudja-elvalasztani-a-tarsakat


       

SZLOVÁKIA/FELVIDÉK 

Elsőként legújabb produkciójuk, Az Angyal című előadás kolozsvári bemutatójára hívják a nézőket. Érdekessége, hogy a darabot 

az egyik végzős színis diák, a dramaturgi és írói vénával is rendelkező Sztojka Sebestyén írta. […] A mini évad folytatásaként április 

27-28-án Carlo Goldoni A chioggiai csetepaté című darabja látható kortárs kulcsban…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

Kiállítás: Bőr-Metszet, avagy a tapasztalt világ újrarendezése 

Balázs László szülői örökségét viszi, hordozza magában. Édesapja Balázs Péter festőművész, édesanyja Kőrösi Ibolya textil- és 

batikművész. A kolozsvári Kányafő Galériában megnyíló egyéni kiállítása immár a tizennyolcadik – tudtuk meg Bibza Gábor 

lelkipásztor-esperestől, aki méltatta a tárlat anyagát. Úgy keveri a világunk különböző síkjait, hogy az újrarendezett valóság 

egyszerre őrizze meg közös kultúránk kockáit, a szépség varázsát és a metszéspontok árnyékában megbújó gondolatokat, érzéseket 

és formákat” – folytatva gondolatát. […] Szuszámi Zsuzsa művészettörténész találóan foglalta össze az alkotó világát: „Balázs 

László az élettelenbe leheli vissza az életet…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

 

XXIX. országos pedagógustalálkozó 

A Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetsége április 27-28-án rendezte meg Rozsnyón a Szlovákiai Magyar Pedagógusok XXIX. 

Országos Találkozóját A változások kulcsszereplője: a pedagógus címmel. A rozsnyói szakmai konferencia az eltelt közel három 

évtizedben a felvidéki magyar oktatásfejlesztés iránytűjeként mutatta, vázolta fel a szlovákiai magyar pedagógusok számára a 

továbblépés lehetőségeit neves hazai és magyarországi szakemberek közreműködésével. Az idei találkozó középpontjában a 

pedagógus áll, mint a hazai pedagógiai reformfolyamat egyik kulcsszereplője. […] A szakmai konferencia a plenáris előadásokkal 

folytatódott. […] Kopp Erika, a SJE Komárom és az ELTE Pedagógiai és Pszichológiai Kar egyetemi docens a pedagógusok 

tanulásának és szakmai fejlődésének új paradigmái és stratégiái címmel tartott előadást…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

Konferencia: Hagyomány, érték, megújulás 

A Zoboralji Örökség Őrzői Hímző- és Viseletkészítő Műhely évente tart szakmai konferenciát a zoboralji textíliákról, viseletekről 

és az értékőrzés fontosságáról. A Pogrányban megtartott rendezvényen április 27-én kiállítást és divatbemutatót is látott a közönség. 

A kiállítást 28-án is megtekinthették az érdeklődők. […] Rancsó Andrea, a Felvidéki Értéktár Bizottság elnöke előadása elején 

kiemelte: a Felvidéki Értéktár mindenkié, a felvidéki magyarságé és a Kárpát-medencei magyarságé is. Jelenleg 72 helyi értéktár 

működik, 342 feldolgozott érték és több mint 14 ezer adat került feldolgozásra. 72 Felvidéki értéket tartunk számon, ebből 8 Nemzeti 

érték, és egy Hungarikum, a Pozsonyi kifli. A zoboralji szálon varrott hímzés 2022-ben lett Felvidéki érték. […] Sipos Anna, a 

komáromi Duna Menti Múzeum néprajzkutatója a zoboralji hímzésekről szólt előadásában, melynek elején elmondta, eredeti 

értelmében a Zoboralja 13 falu, mely néprajzilag egy egységbe sorolható, bár Lédec némileg kilóg ebből a sorból…” Forrás: 

Felvidek.sk: teljes cikk >  

Beszélgetés: Juhász R. József, művész 

Juhász R. Józseffel – vagy ahogy mindenki ismeri: Rokkóval – beszélgettünk időbeli és emberek közötti áthidalásokról és 

átkötésekről, hídőrségről, a performance-művészetről, a világ bebarangolásáról, az utazás fontosságáról és a társadalmi 

felelősségvállalás fontosságáról. […] Kezdjük azzal, hogy milyen itt a párkányi hídőrházban, milyen hídőrnek lenni? […] Van egy 

nagyon fontos dolog, amiről szeretünk – most már következetesen – megfeledkezni, ez pedig a tudásátadás a fiataloknak. Tehát 

ebből a szempontból a generációk közötti kapcsolatokat rendkívül fontosnak tartom…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk >  

A lakosság segítségét kéri a NÖRI az 1848/49-es emlékhelyek összegyűjtéséhez 

A Nemzeti Örökség Intézete (NÖRI) az 1848/49-es forradalom és szabadságharchoz kapcsolódó helyszínekkel bővíti az Emlékhely 

Névteret, amivel kapcsolatban felhívást tett közzé a lakosság számára. Az emlékhelyeket, regisztrációt követően, bárki felviheti a 

NÖRI rendszerébe. […] Hasonlóképpen bővíthető az Emlékhely Névtér Határon túli magyar emlékhelyek elnevezésű része is…” 

Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk >  

Már lehet jelentkezni a XIX. Felvidéki Tudományos Diákköri Konferenciára 

Az idei esztendőben is megvalósul a Felvidéki Tudományos Diákköri Konferencia (FTDK), melynek helyszíne a komáromi Selye 

János Egyetem lesz. A szakmai pályaművekkel a szlovákiai és csehországi felsőoktatásban részt vevő hallgatók jelentkezhetnek 

https://szabadsag.ro/article/kolozsvaron-az-angyal-es-minievad-magyar-szinhazi-intezetnel
https://szabadsag.ro/article/bor-metszet-avagy-tapasztalt-vilag-ujrarendezese
https://felvidek.ma/2024/04/xxix-orszagos-pedagogustalalkozo-a-valtozasok-kulcsszereploje-a-pedagogus/
https://felvidek.ma/2024/04/hagyomany-ertek-megujulas/
https://ujszo.com/kultura/muveszkent-a-tarsadalom-tukre-vagyok
https://felvidek.ma/2024/04/a-lakossag-segitseget-keri-a-nori-az-1848-49-es-emlekhelyek-osszegyujtesehez/


       

DIASZPÓRA 

legkésőbb szeptember 22-ig. […] A konferenciára november 21–22-én kerül sor a komáromi Selye János Egyetemen…” Forrás: 

Felvidek.ma: teljes cikk >  

Átadták a Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetsége díjait 

A Szlovákiai Magyar Pedagógusok XXIX. Országos Találkozója keretében szombat este átadták a Szlovákiai Magyar Pedagógusok 

Szövetsége által alapított díjakat. Darázs Rozália szobrászművész bronz kisplasztikáját és a szövetség emléklapját Fekete Irén, a 

Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetsége elnöke, illetve az alelnökök, Vörös Mária és Hack László adták át. […] Felvidéki 

Magyar Pedagógus Díj mellett öt kategóriában kerültek kiosztásra. Az idén a Felvidéki Magyar Pedagógus Díjat Fodor Attila, a 

komáromi Comenius Pedagógiai Intézet igazgatója kapta. Pedagógus életpálya díjat kapott Szetyinszky Veronika. […] A szlovákiai 

magyar nyelvű oktatást támogató tevékenységért a komáromi Selye János Egyetem és Szőköl István, az MTA külső köztestületének 

tagja (NIVAM Komárom) kapott díjat…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk >  

 

Rákóczi Díj a kiváló diákoknak 

Rangos és hagyományokban gazdag díjátadást rendeztek a napokban a torontói főkonzulátus rezidenciáján. […] A Rákóczi 

Alapítvány, a Széchenyi Társasággal összefogva segítette a Torontói Egyetemen a Magyar Program elindítását azon tehetséges és 

a magyar nyelv és történelem iránt elkötelezett egyetemi hallgatók részére, akik a Torontói Egyetemen működő Magyar Program 

kurzusaira beiratkoztak, azokat sikeresen teljesítették, és tanulmányaik során kiemelkedő szakmai munkát végeztek. Immár 

negyvenöt éve létezik a Rákóczi Díj. Tömöry Éva – aki a magyar nyelvi kurzusokat tanítja a Torontói Egyetemen – volt az egyik 

első, aki mint egyetemista a Rákóczi Díjban részesült. […] Az idei díjakat a program kurzusait oktató egyetemi professzorok és 

tudományos szakemberek adták át…” Forrás: Kanadaimagyarsag.ca: teljes cikk > 

Magyar Ezüst Érdemkereszt kitüntetés Nürnbergben 

Április 9-én Tordai-Lejkó Gábor főkonzul és Marcus König, Nürnberg város főpolgármestere Magyar Ezüst Érdemkereszt 

kitüntetést adott át V. Zombory Anikónak, a Nürnbergi Magyar Kultúregyesület leköszönő elnökének. V. Zombory Anikó a 

nürnbergi és a környékbeli magyar közösség összefogása, valamint kulturális értékeinek ápolása érdekében végzett munkája 

elismeréseként részesült a kitüntetésben. […] Az ez alkalomból tartott ünnepséget a nürnbergi régi Városházában tartották…” 

Forrás: Korosiprogram.hu: teljes cikk > 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

              

            Összeállította: Bóna László 
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